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AJUDES Les subvencions i la feina dels propietaris i les administracions ha servit per resoldre part del desastre però els
plans no es mantindran FUSTA El seu poc valor no ha ajudat a trobar cap sortida rendible que afavoreixi la neteja forestal

El desastre de la nevada
als boscos gironins encara
és ben visible. Només cal
endinsar-se en qualsevol
superfície forestal –sobre-
tot a les Gavarres o Arde-
nya, però també en altres
com la vall del Llémena–
per comprovar els efectes
devastadors que va tenir la
combinació de neu humi-
da i pesada i el vent. La ma-
joria de camins forestals ja
són transitables, però la
fusta tallada i les branques
estan acumulats a molts
de laterals, de vegades de
manera ordenada i, d’al-
tres, tal com van quedar
després del temporal.

S’han fet molts d’esfor-
ços que s’han concentrat
en la neteja dels boscos,
tant pel que fa a les admi-
nistracions com a les enti-
tats i els particulars. Al cap
d’un any, queda poca cosa
per fer, més enllà de deixar
que la fusta morta es po-
dreixi i que el bosc es rege-
neri. Aquesta és l’opinió de
bona part dels responsa-
bles en la gestió forestal,
que valoren la feina feta
fins ara però que veuen di-
fícil d’anar-hi gaire més
enllà. Josep Espadalé, pre-
sident del Consorci de les
Gavarres, destaca que “els
problemes encara hi són
perquè hi ha molta bio-
massa al bosc i en llocs in-
accessibles, i ens hem
d’acostumar a veure el
bosc com ha quedat i espe-
rar que la fusta es podrei-
xi”. El secretari general
del Consorci Forestal de
Catalunya, Joan Rovira,
també afirma que “molta
trencadissa que va fer la
nevada s’haurà de deixar
per a la regeneració”, si bé

considera que els treballs
que s’han dut a terme fins
ara hauran servit per re-
cuperar bona part de les
zones afectades.

El valor de la fusta
En tot cas, el que la nevada
ha tornat a posar en relleu
és la manca de cap indús-
tria silvícola potent. El poc
valor econòmic de la fusta
d’aquests rodals afecta el
manteniment forestal, i el
temporal de fa un any en-
cara va fer més evident
aquest fet. Bona part de
la fusta s’ha hagut d’aca-
bar enviant en vaixell cap

a plantes de biomassa ita-
lianes. La fusta de més
qualitat s’ha destinat a
calderes locals de biomas-
sa i, de fet, aquesta és una
de les línies que el consor-
ci vol desenvolupar més:
“Volem fer de la necessi-
tat virtut; amb la nevada,
ara tenim oportunitats i
hem aprofitat per obrir
una línia de negoci que
fomenti aquestes calde-
res”, ha dit Rovira.

Un altre problema que
es mantindrà és el risc
d’incendis, que aquest es-
tiu es preveu que tornarà a
ser molt alt. Melcior Soler,

propietari forestal i presi-
dent de la federació d’ADF
de les Gavarres, reconeix
que “ha quedat molta fus-
ta al bosc, i el risc pot ser
fins i tot més alt que l’any
passat perquè la fusta serà
més seca i les previsions
de pluja fins a l’estiu no
són gaire altes”. Soler tam-
bé considera que a partir
d’ara els ajuts econòmics
s’haurien de destinar a po-
tenciar la gestió forestal,
pel fet que s’evitaria la dei-
xadesa que, en cas que hi
hagués cap desastre natu-
ral, es multipliquessin els
efectes catastròfics.

Una prioritat de després del
temporal va ser la neteja de
rius i de rieres, per tal de treu-
re’n les restes d’arbres i de
tota mena de vegetació que
hi va anar a parar acabada la
nevada. El risc era que tota
aquesta biomassa obstacu-
litzés el pas de l’aigua en el
cas que hi hagués pluges for-
tes i que, per tant, això ajudés
a provocar inundacions. El
Departament de Medi Am-
bient, a través de l’ACA, va
destinar mig milió d’euros

només a netejar lleres de cur-
sos fluvials, bàsicament de
les Gavarres i Cadiretes. Es
tracta de torrents i de rierols
que precisament van secs
bona part de l’any i que tenen
un caràcter torrencial. Les
brigades contractades per a
aquesta feina van treballar
ràpidament i moltes van aca-
bar a mitjan abril. En total, hi
van participar 24 brigades,
que van actuar en pobles
com Palamós, Begur, Calon-
ge, Lloret, Girona i Quart.
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La neteja dels rius, prioritària

Països Catalans
L’equipament obrirà
després de més de
sis anys d’obres, que
han permès recuperar
l’antiga bòbila

El Museu de
la Terrissa
de Quart,
finalment
a punt
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Un any de la gran nevada del 8 de març


